April 3, 1961

Excerpt from Ninutes Nº 322 of the CC Presidium of April 3, 1961, 'On the Launch of the Satellite-ship'

Citation:

"Excerpt from Ninutes Nº 322 of the CC Presidium of April 3, 1961, 'On the Launch of the Satellite-ship'", April 3, 1961, Wilson Center Digital Archive, Selected, edited, and annotated by Asif Siddiqi. Translated by Gary Goldberg and Angela Greenfield. https://wilson-center.drivingcreative.com/document/260542

Summary:

Final Presidium (or Politburo) decree, entitled "On the Launch of a Space Satellite-Ship," approving the launch of a spaceship with a human on board.

Credits:

This document was made possible with support from Carnegie Corporation of New York (CCNY)

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

№ 97 Постановление Президиума ЦК КПСС «О запуске космического корабля-спутника»*

№ П322/І 3 апреля 1961 г.

СТРОГО СЕКРЕТНО ОСОБАЯ ПАПКА

Выписка из протокола № 322 заседания Президиума ЦК от 3 апреля 1961 г.

О запуске космического корабля-спутника,

- 1. Одобрить предложение т.т. Устинова, Руднева, Калмыкова, Дементьева, Бутомы, Москаленко, Вершинина, Келдыша, Ивашутина, Королева о запуске космического корабля-спутника «Восток-3А» с космонавтом на борту¹.
- 2. Одобрить проекты сообщения ТАСС о запуске космического корабля с космонавтом на борту спутника Земли и предоставить право Комиссии по запуску², в случае необходимости, вносить уточнения по результатам запуска, а Комиссии Президиума Совета Министров СССР по военно-промышленным вопросам опубликовать его.

СЕКРЕТАРЬ ЦК

АП РФ. Ф. 3. Оп. 47. Д. 278. Л. 96.

^{*} На бланке ЦК КПСС. В левой части верхнего поля типографское указание: «Подлежит возврату в течение 24 часов в 1-й сектор Общего отдела ЦК КПСС». Под реквизитами бланка машинописная рассылка выписки: «Тт. Хрущеву, Козлову, Устинову, Рудневу, Калмыкову, Дементьеву, Бутоме, Малиновскому, Москаленко, Вершинину, Келдышу, Ивашутину, Королеву».

¹ См. документ № 94.

² Комиссия по запускам космической ракеты объекта «М» утверждена постановлением Совета Министров СССР от 9 сентября 1960 года № 999-414 в составе К. Н. Руднев — председатель, заместители председателя М. В. Келдыш, С. П. Королев, А. Г. Мрыкин, члены комиссии: Ф. А. Агальцов, В. А. Амбарцумян, А. В. Белоусов, К. Д. Бушуев, И. Т. Булычев, А. Г. Головко, К. В. Герчик, А. Ю. Имлинский, Г. Н. Пашков, Л. А. Гришин, А. И. Соколов, К. А. Керимов, А. И. Шокин (см.: АП РФ. Ф. 93). Постановлением Президиума ЦК КПСС от 24.11.1960 г. № П310/142 на эту комиссию было возложено руководство запусками спутников «Восток» (см.: АП РФ. Ф. 3. Оп. 47. Д. 277. Л. 112–114).

Nº P322/I April 3, 1961

TOP SECRET
SPECIAL FOLDER

Excerpt from minutes Nº 322 of the CC Presidium of April 3, 1961.[1]

On the launch of the satellite-ship.

- 1. Approve the proposal of Comrades Ustinov, Rudnev, Kalmykov, Dement'yev, Butoma, Moskalenko, Vershinin, Keldysh, Ivashutin, and Korolev on the launch of the Vostok-3A satellite-ship with a cosmonaut on board.[2]
- 2. Approve the draft TASS news release about the launch of a space ship with a cosmonaut on board, and authorize the Launch Commission[3], if necessary, to introduce amendments based on the results of the launch, and the Commission of the Presidium of the USSR Council of Ministers on Military-Industrial Issues to publish it.

CC SECRETARY

Archival source: APRF, f. 3, op. 47, d. 278, l. 96

[1] On a CPSU Central Committee form. Printed instructions on the left-hand side of the upper margin: "To be returned within 24 hours to the 1st Sector of the CPSU CC General Department." Typewritten distribution list under the header of the letterhead: "To Cdes. Khrushchev, Kozlov, Ustinov, Rudnev, Kalmykov, Dement'yev, Butoma, Malinovskiy, Moskalenko, Vershinin, Keldysh, Ivashutin, and Korolev."

[2] See Document 14,

[3] A commission on the launch of the space rocket "Object M" was approved by the resolution of the Council of Ministers of the USSR dated September 9, 1960 Nº 999-414, and was comprised of Chairman K. N. Rudnev, Deputy Chairmen M. V. Keldysh, S. P. Korolev, and A. G. Mrykin, and commission members F. A. Agal'tsov, V. A. Ambartsumyan, A. V. Belousov, K. D. Bushuyev, I. T. Bulychev, A. G. Golovko, K. V. Gerchik, A. Yu. Ishlinskiy, G. N. Pashkov, L. A. Grishin, A. I. Sokolov, K. A. Kerimov and A. I. Shokin (see: APRF, f. 93). By a November 24, 1960 CPSU CC Presidium decree Nº P310/142 this Commission was also assigned to manage the launches of "Vostok" spaceships (see: APRF, f. 3, op. 47, d. 277, II.112-114).